
 

 

Gestelde vragen en antwoorden tijdens informatiebijeenkomst maatregelen Graafstroom 

op 31 mei 2023 in het Dorpshuis Ottoland 

 

 

Hieronder volgen de vragen die gesteld zijn tijdens de informatiebijeenkomst. Dit document hoort bij 

het verslag van de bijeenkomst.  

 

Vragen in deel 1 – presentatie door Maurice Wannee 

Het talud in het ondiepe gedeelte tussen de twee bruggen tot aan Vuilendam, wordt altijd gemaaid 
en het maaisel wordt afgevoerd. Hoe gaat dat dan in de toekomst? Want dat vuil kan straks niet weg. 
Antwoord: De huidige situatie blijft ongewijzigd. Om het vuil in de toekomst op een goede manier 
weg te halen, wordt er een kroosvisplek gerealiseerd in het kader van het project Vuilendam van de 
gemeente. Daarmee kunnen we in de toekomst, aan het einde van de Graafstroom, het vuil op een 
gecontroleerde manier weghalen en afvoeren.  
 
Moeten er nog kades versterkt worden in het afgesloten deel van de Graafstroom?   
Antwoord: er zal misschien nog een kleine opgave zijn, maar dan lokaal. Vooral bij westenwind komt 
het water hoog. Door het afsluitmiddel te plaatsen zorgen we dat het waterpeil beter te beheersen is.  
 
Zijn er cijfers of afvoernormen bekend in de huidige situatie en in de nieuwe situatie?  
Antwoord: op basis van de geldende normen is het systeem hydrologisch berekend en is bepaald wat 
er afgevoerd moet worden vanuit het afgesloten deel en de polder Laag-Blokland. Daarbij is rekening 
gehouden met klimaatverandering. Hierop is het systeem ontworpen. Het gemaal krijgt een ruim 
grotere capaciteit dan het huidige gemaal. 
 
Gaat het waterpeil in de Graafstroom niet omlaag als het waterpeil in het Achterwaterschap 15 cm 
omlaag gaat?  
Antwoord: nee, de Graafstroom maakt onderdeel uit van de Nederwaard en het Achterwaterschap is 
in de huidige situatie onderdeel van de Overwaard. Door de opening van de Middelkade wordt het 
Achterwaterschap aangesloten op de Nederwaard en krijgt daarmee hetzelfde peil van de 
Nederwaard.  
 
Hoe zit het met de kadeversterkingen in dit gebied?  
Antwoord: de kades van de Graafstroom zitten momenteel nog in de voorverkenningsfase. We 
moeten nog bepalen welke trajecten op welk moment opgehoogd en/of versterkt moeten worden.  
 
Wat zijn de plannen met betrekking tot de kade van de Ottolandse Vliet op het gedeelte van de 
Boezemkade 2 t/m 24 te Ottoland? Kunnen daar nog kadeversterkingen verwacht worden? 
Antwoord: er ligt een opgave voor kadeversterking van de boezemkade ter hoogte van Boezemkade 
24 tot de brug over Ottolandse Vliet. Deze opgave valt buiten de scope van het project maatregelen 
Graafstroom. De uitwerking van de plannen en de planning voor de kadeversterking op dit traject zijn 
nog niet bekend.  
 
 



 
Vragen in deel 2 – presentatie door Hessel Vogelvanger 
 
Naar aanleiding van de kantelstuw Afsluitmiddel, is er straks nog plaats om te kunnen klunen tijdens 
het schaatsen van bijvoorbeeld een molentocht? Op de plek van de kantelstuw zal het ijs een zwakke 
plek zijn door de warmte van de stalen damwand. 
Antwoord: in de normale situatie ligt de kantelstuw plat, dus de watergang is open. Voor het klunen is 
nog geen voorziening, maar we gaan dit nog nader onderzoeken of dit er wel of niet moet komen. 
Hierover zullen we overleg hebben met de schaatsvereniging.   
 
Bij het huidige gemaal zit een inlaat en een uitlaat. Blijft dat zo?  
Antwoord: Het huidige gemaal wordt verplaatst naar oostzijde van de polder Laag-Blokland. Het 
nieuwe gemaal is voorzien van een inlaat en een uitlaat.  
 
Is dit nieuwe gemaal eenzelfde soort gemaal als in Groot-Ammers?  
Antwoord: nee, het wordt een horizontaal axiaal pomp welke verdiept wordt aangebracht. In 
Hardinxveld Zuid staat wel een soortgelijk gemaal.  
 
Hoeveel kuub water wordt afgevoerd door het nieuwe gemaal Laag-Blokland? Hoe is de stroming nu 
en hoe gaat het worden in de watergang naar het nieuwe poldergemaal?  
Antwoord: het is uitgerekend op één kuub per seconde. Het is een relatief klein gemaal, maar groter 
dan het huidige gemaal. Het water stroomt nu in westelijke richting naar het huidige gemaal en straks 
in oostelijke richting naar het nieuwe gemaal. De watergangen en kunstwerken (bruggen/duikers) zijn 
getoetst op de normen en worden waar nodig verruimd.  
Mocht de waterstand op de boezem door neerslag/wind te hoog worden, dan gaat het afsluitmiddel 
op de boezem dicht en wordt het overtollige regenwater op het afgesloten deel van de Graafstroom 
via polder Laag-Blokland en het nieuwe gemaal afgevoerd. Hiermee is rekening gehouden bij het 
bepalen van de nieuwe gemaalcapaciteit en het toetsen van watergangen en kunstwerken.  
 
De gemeente is bezig met de herinrichting van de kruising bij Vuilendam. Wordt dat gelijk 
meegenomen? De uitvoeringsperiode is namelijk gelijk.  
Antwoord: we hebben maandelijks overleg met de gemeente, ook over de weg. We stemmen de 
plannen met elkaar af en proberen de overlast voor de omgeving zoveel mogelijk te beperken.  
 
Wat gebeurt er met de huidige inlaat vanuit de Ottolandse Vliet richting polder Laag-Blokland?  
Antwoord: voorlopig blijft deze intact. Dit is een wens vanuit onze beheerafdeling. Als we deze inlaat 
zouden verwijderen ontstaat er een doodlopende watergang. Voor de waterkwantiteit heeft het geen 
functie maar wel voor de waterkwaliteit.  
 
Het werk is achter een woonwijk. Hoe gaan jullie dit realiseren? 
Antwoord: zwaar materiaal zal over water aangevoerd moeten worden. Hiervoor zullen we 
gebruikmaken van een los-plek bij de Fortweg welke ook gebruikt is voor de versterking van de 
Molenkade.   
 
Hoe zit het straks met de bereikbaarheid voor de fietsers tijdens de uitvoering van het gemaal?  
Antwoord: we willen ter plaatse een omleidingsvoorziening voor fietsers realiseren.  
 
Hoe zit het met de geplande maatregelen in het Achterwaterschap?  
Antwoord: daarvoor moet eerst het nieuwe gemaal in Hardinxveld-Giessendam zijn aangelegd. Dan 
pas kan het flexibele afsluitmiddel in het Achterwaterschap worden gerealiseerd. De uitvoering van 
het nieuwe boezemgemaal is naar verwachting in de periode 2027-2029.   
 



Bewoners verkopen niet graag grond omdat ze een bijzonder stukje land hebben. Is er ruilgrond? 
Antwoord: nee, er is in dit gebied geen ruilgrond beschikbaar.  
 
In de Graafstroom zitten twee visverenigingen. Als de Middelkade wordt doorgestoken, kan de vis 
naar de Overwaard, naar de andere visvereniging. Daar zijn wij niet blij mee.  
Antwoord: dat zullen we doorgeven aan degene die bezig is met het project Middelkade.  
 
 
Vragen aan de tafels – onderwerp: gemaal 

Kan tijdens de bouw het materieel zo veel mogelijk aangevoerd worden via het water? Dit om te 
voorkomen dat er met zwaar materieel door de woonwijk gereden hoeft te worden. 
Antwoord: we zijn de mogelijkheden aan het onderzoeken om de overlast voor de wijk zoveel 
mogelijk te beperken. Het zwaar materieel zal worden aangevoerd vanaf het water. Ten noorden van 
de polder is een losplaats die gebruikt gaat worden voor de aanvoer vanaf het water.  
 
Worden de hekwerken bij het gemaal groen? Bij de presentatie waren ze grijs getekend. 
Antwoord: ja, de hekwerken en elektrakast en reiniger worden in groen uitgevoerd. 
 
Op de uitstroom komt een leuningwerk. Kan dat een spijlenhekwerk worden, net zoals bij het gemaal? 
Dit weerhoudt de jeugd om erop te klimmen en af te springen.  
Antwoord: na de bijeenkomst is dit intern besproken en kunnen we melden dat het niet als 
spijlenhekwerk zal worden uitgevoerd. De reden hiervoor is dat het voor fietsers een risico geeft op 
verwondingen bij een aanrijding.   
  
Hoe komt de boer op zijn weiland? 
Antwoord: er wordt ruimte vrijgehouden op het terrein zodat de boer achter het gemaal langs kan 
rijden. 
 
In de meest rechtse sloot (dichtbij het toekomstige gemaal) is zand omhoog gedrukt in de sloot. 
Antwoord: deze informatie is inmiddels gedeeld met de dijk- en gebiedsbeheerder.  
 
 
Vragen aan de tafels – onderwerp: watersysteem 
 
Bij het gemaal is een sloot naast Boezemkade 2. Kan die sloot gedempt worden?  
Antwoord: nee, die kan niet gedempt worden in verband met water aan- en afvoer. Tevens loost er 
een afvoer van de gemeente op. De B-watergang wordt op de A-watergang aangesloten middels een 
duiker. Na intern beraad en berekening (juli 2023) door de hydroloog is er wel een mogelijkheid de 
sloot te dempen en te voorzien van een duiker met inspectieputten, waar de verschillende afvoeren 
op aangesloten kunnen worden. 
 
Hoe breed moet die watergang blijven aangezien het waterschap er een damwand in zet?  
Antwoord: uit hydrologisch oogpunt moet de bodembreedte minimaal 0,50 m blijven maar het moet 
ook aansluiten op het bestaande profiel. In de B-watergang komt een schot om leegtrekken vanuit de 
boezem tegen te gaan. 
 
Kan het doodlopende gedeelte water tegen de boezemkade gedempt worden? Want dat is heel 
ondiep. Er is altijd veel rietgroei en het waterschap zorgt niet voor het onderhoud.  
Antwoord: dit gaan we intern navragen bij onze hydroloog. Ons beleid is dat water dat gedempt 
wordt, gecompenseerd moet worden in de omgeving. Na intern beraad dempen we dat deel van de 
watergang niet. 



Er worden veel vlakke grasbetontegels gebruikt door het waterschap. Waarom niet de ribbels 
toepassen want die worden groener. 
Antwoord: dit nemen we mee als tip. 
 
Waarom is er nog geen definitieve keuze gemaakt tussen de alternatieven van de 
watersysteemmaatregelen? Nu weten we nog niet waar we aan toe zijn.  
Antwoord: er is een voorkeur voor alternatief C en daar werken we nu aan om dat rond te krijgen met 
de desbetreffende eigenaren. Zolang dat niet geregeld is, blijven de andere alternatieven nog open. 
 
Is het mogelijk om een vispassage te realiseren naast de sluis op de Overwaard (ter plaatse van het 
flexibel afsluitmiddel in het Achterwaterschap)? Dit om vismigratie tijdens de paaiperiode te 
bevorderen. 
Antwoord: Na intern overleg (juli 2023) kunnen we melden dat er een vispassage komt naast de te 
realiseren sluis in het Achterwaterschap.  
 
Als je vanaf het fietspad komt, is het nu niet duidelijk welke kant je op moet als fietser. Er zijn 
parkeerplaatsen aan beide kanten en dus gaan fietsers af en toe het terrein op van Boezemkade 2. 
Kunnen er duidelijke aanwijzingen komen?  
Antwoord: goed om te weten. We nemen dit mee in onze gesprekken met de gemeente.  
 
Wordt de opening in de Middelkade doorvaarbaar?  
Antwoord: ja, de Middelkade blijft doorvaarbaar. De huidige sluis in de Middelkade blijft aanwezig. 
Wel amoveren we de bestaande sluisdeuren.  
 
Van wie zijn de steigers aan de Ottolandse Vliet (zie plaatje). Mogen bewoners deze eventueel zelf 
opknappen? De steigers zijn verzakt. 
Antwoord: deze vraag hebben we intern bij het waterschap uitgezet. We komen er in een later 
stadium nog op terug.  
 
 
 


